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Beslutningsreferat fra Nordjyllands Politis 

kredsrådsmøde den 9. maj 2017 

 

 

Deltagere: 

Fungerende politidirektør Henrik Kjær Thomsen   

Chefpolitiinspektør Karsten Hansen 

Chefanklager Anne Marie Roum Svendsen 

Borgmester Knud Kristensen, Vesthimmerlands Kommune 

Borgmester Leon Sebbelin, Rebild Kommune 

Borgmester Thomas Kastrup-Larsen, Aalborg Kommune 

Borgmester Mikael Klitgaard, Brønderslev Kommune  

Borgmester Birgit Hansen, Frederikshavn Kommune  

Borgmester Mogens Gade, Jammerbugt Kommune   

 

Afbud: 

Borgmester Arne Boelt, Hjørring Kommune   

Borgmester Mogens Jespersen, Mariagerfjord Kommune 

Borgmester Tobias Birch Johansen, Læsø Kommune    

 

Referent: sekretariatschef Michael Graversen 

 

Dagsorden : 

1) Godkendelse af dagsorden 

2) Godkendelse af referat fra kredsrådsmødet den 15. november 2016 

3) Præsentation af kredsrådsberetning 2016 

4) Opfølgning på model for det fremadrettede samarbejde mellem de nordjyske kommuner 

og Nordjyllands Politi samt den lokale politimæssige tilstedeværelse 

5) Det aktuelle kriminalitetsbillede 

6) Bordrunde 

7) Eventuelt 

 

Henrik Kjær Thomsen bød velkommen.  

 

Ad punkt 1) Godkendelse af dagsorden 

 

Dagsordenen blev godkendt. 

 

Ad punkt 2) Godkendelse af referat fra kredsrådsmødet den 15. november 2016 

 

Referatet blev godkendt. 

 

Ad punkt 3) Præsentation af kredsrådsberetning 2016 

 

Henrik Kjær Thomsen orienterede om den udsendte beretning, der nu og fremover er mere 

kortfattet og letlæst som PowerPoint-slides. 

Borgmestrene tog beretningen for 2016 samt dens nye form til efterretning. 
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Karsten Hansen oplyste på forespørgsel fra Leon Sebbelin, at de godt 100 sager om ”drab 

m.v.” i 2016 navnlig knytter sig til brandsager – og herunder efterårets mange brande ved 

Jammerbugt  - ligesom stigningen i den økonomisk kriminalitet skal ses i lyset af en enkelt 

omfattende sag i Vendsyssel i starten af 2016, hvor der indgik over 1000 anmeldelser om be-

drageri på nettet. 

 

Thomas Kastrup-Larsen tilkendegav, at der blandt borgerne i Aalborg synes at være stigen-

de utryghed efter flere episoder med kriminalitet begået af asylsøgere. 

 

Karsten Hansen oplyste, at det dog ikke er politiets indtryk, at der generelt er tale om et 

stigende problem i byen. Alle politikredse har meget stort fokus på episoder med asylsøgere, 

og politiet har derfor også løbende et ajour billede af situation på landsplan. 

 

Ad punkt 4) Opfølgning på model for det fremadrettede samarbejde mellem de nordjyske 

kommuner og Nordjyllands Politi samt den lokale politimæssige tilstedeværelse 

 

Henrik Kjær Thomsen udtrykte tilfredshed med, at der – bl.a. efter dialog med kommunaldi-

rektørerne – er fundet en fremadrettet model (”årshjul”) for politikredsens overordnede sam-

arbejde med kommunerne, hvor fokus i høj grad er på styrkelse og øget inddragelse af lokal-

rådene i kommunerne.  

Med afsæt i politikredsens ændringer i bl.a. lokaliseringerne fra 1. maj 2017 er der endvidere 

efter drøftelserne med de enkelte borgmestre udarbejdet en model for den lokale politimæssi-

ge tilstedeværelse. Der arbejdes nu videre med de konkrete løsninger i de enkelte områder.  

 

Birgit Hansen udtrykte tilfredshed med dialogen på de lokale møder. Nu bliver det for både 

kommuner og borgere afgørende, at de hurtigt kan se, at Nordjyllands Politi så også lever op 

til løfterne om f.eks. de ekstra forebyggelsesbetjente i nærområderne, den ekstra patruljevogn 

i Frederikshavn og politiets synlige tilstedeværelse i sommerperioden i Skagen. 

 

Mogens Gade gjorde opmærksom på, at det for bl.a. borgerne i Jammerbugt Kommune bliver 

afgørende, at politiets responstid i yderområderne reduceres. Hvis den gennemsnitlige re-

sponstid er høj, bør politiet også selv hurtigt kommunikere ud om dette og herunder eventuel-

le konkrete kørsler, som markant påvirker opgørelsen, så den måske ikke er helt retvisende. 

 

Karsten Hansen var enig i, at politiet skal være bedre til at kommunikere om responstidsmå-

lingerne, når de offentliggøres af Rigspolitiet. I øvrigt arbejder Nordjyllands Politi på en opti-

mering af den samlede vagtplan for patruljepersonalet, så der hen over døgnet bliver større 

kontinuitet og dermed mindre sårbarhed i forbindelse med vagtskifte.  

 

Thomas Kastrup-Larsen gjorde opmærksom på, at weekendens tragiske ulykke i Køben-

havns havn har udløst et behov for også i Aalborg at få tjekket, om reglerne og kontrollerne 

omkring sejlads med bl.a. jetski er gode nok, og at dette sker i en dialog mellem kommunen 

og politiet.  

 

Karsten Hansen var enig, og der har allerede være en indledende kontakt til kommunen. 

Umiddelbart vurderes reglerne for sejlads at være fornuftige, men opgaven med kontrol, efter-

forskning og strafforfølgning kan også i havnen i Aalborg være en politimæssig udfordring. Der 

arbejdes dog nu på mulighederne for bl.a. bedre tekniske løsninger.  
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Thomas Kastrup-Larsen oplyste endvidere, at Aalborg Kommune og Nordjyllands Politi net-

op har indledt en dialog på baggrund af, at yderligere en rockergruppering angiveligt har aktu-

elle planer om at få et klubhus i Aalborg. Det er for både borgernes tryghed og kriminalitetsbil-

ledet i byen afgørende, at kommunen og politiet i et tæt samarbejde er på forkant med – in-

denfor lovgivningens rammer – at prøve at imødegå dette.  

 

Henrik Kjær Thomsen oplyste, at Nordjyllands Politi bakker helt op om dette. Samarbejdet 

er allerede indledt, og politiet vil herunder også kunne stille hele sin ekspertise til rådighed. 

Endvidere tyder regeringens seneste ”bandepakke” på, at der inden længe lovgivningsmæssigt 

kan blive nye muligheder for bl.a. at begrænse placering af rockerborge i boligområder.  

 

Birgit Hansen glædede sig over dette samarbejde, da en ny rockergruppering i Nordjylland 

kan påvirke kriminalitet og tryghed i hele landsdelen. Det er derfor også vigtig i samarbejdet 

at være opmærksom på, at det ikke er en løsning, at disse bander blot så slår sig ned i en af 

de andre nordjyske kommuner. 

 

Ad punkt 5) Det aktuelle kriminalitetsbillede  

 

Karsten Hansen gennemgik centrale dele af den udleverede kriminalitetsstatistik og fremhæ-

vede herunder, at der glædeligvis i 1. kvartal af 2017 generelt har været færre anmeldelser i 

Nordjylland. Et par af kommunerne var dog i en periode ramt af en indbrudsbølge, som efter-

følgende udløste flere anholdelser.  

Særligt vedrørende voldsområdet gælder, at både Nordjyllands Politi og flere andre kredse 

oplever en stigning i antallet af anmeldelser. Politikredsen har analyseret dette nærmere, og 

stigningen navnlig skyldes dels flere anmeldelser fra institutioner m.v. om vold og trusler mod 

ansatte og dels flere anmeldelser fra kommuner om mulig vold mod børn. Meget tyder derfor 

på, at der i vidt omfang mere er tale om ændringer i anmeldelsespraksis end en reel stigning i 

volden. I den forbindelse kan der også i forhold til kommunerne være behov for en dialog med 

politiet omkring mindre episoder, som måske for alle involverede kan håndteres bedre på an-

den vis end gennem en egentlig politimæssig efterforskning. 

 

Mikael Klitgaard var ganske enig i, at der kan være behov for en sådan åben dialog, og som 

udgangspunkt vil det være naturligt indledningsvis at tage emnet op i de enkelte lokalråd. 

 

Karsten Hansen orienterede endvidere om, at de 17-åriges nye mulighed for at tage kørekort 

har givet ekstra belastning på politikredsene, og på Sjælland er der flere steder desværre op-

stået nogen ventetid på de praktiske prøver. Nordjyllands Politi har lavet en del tiltag for at 

imødekomme den stigende efterspørgsel på disse prøver, og det er lykkedes at holde venteti-

derne nede på et fornuftigt niveau.  

 

Henrik Kjær Thomsen oplyste supplerende på forespørgsel fra Birgit Hansen, at der ikke er 

nyt om Rigspolitiets projekt vedrørende digitalisering af teoriprøverne. 

 

Birgit Hansen og Leon Sebbelin bemærkede, at det også her er vigtigt, at alle myndigheder 

lokalt er på forkant for at prøve – f.eks. ved tilbud om forsøgsordninger - at sikre, at borgerbe-

tjening ikke endnu engang forsvinder i lokalområderne.  
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Knud Kristensen orienterede om et hændelsesforløb efter et færdselsuheld i Himmerland den 

19. april 2017, og mange lokale borgerne har opfattet politiets håndtering af anmeldelsen som 

et eksempel på den mangelfulde politidækning i dette område. 

 

Karsten Hansen oplyste, at politiet har en lidt anden opfattelse af hændelsesforløbet. De to 

patruljer i Himmerland løste deres opgaver den aften rigtig godt, selv om de kortvarigt måtte 

forlade færdselsuheldsstedet på grund af en meget hastende anmeldelse, hvor et barn kunne 

være i fare. 

 

Ad punkt 6) Bordrunde 

 

Ingen bemærkninger. 

 

Ad punkt 7) Eventuelt 

 

Ingen bemærkninger. 

 

 

 


